

# June 2007 The Skeptic Case. Folder 54. The Chekist Anthology.

#### Citation:

"The Skeptic Case. Folder 54. The Chekist Anthology.", June 2007, Wilson Center Digital Archive, Contributed to CWIHP by Vasili Mitrokhin.

https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/110786

## **Summary:**

In this entry, Mitrokhin draws upon KGB sources to describe Boris Yakovlevich Krilov ("Maximilian"), an agent from the KGB's First Chief Directorate, who was responsible for the surveillance of Soviet citizens. Maximilian's duties led him to investigate a certain Nikitin about whom the latter compiled the following entry.

### **Original Language:**

Russian

#### **Contents:**

Transcript - Russian Translation - English

## "CHEKISMS"

TALES OF THE CHEKA

# A KGB ANTHOLOGY

ITEM

54

Compiled by

**Vasiliy Mitrokhin** 

Сотрудник особого резерва Управления С ПГУ КГБ Крылов Борис Яковлевич ("Максим"), 1945 г.р. проходил практику ведения разработки в домашних условиях, то есть советских людей в Советском Союзе. Так он вышел на некоего Никитина, вот что Максим узнал о Никитине.

Никитин Юрий Васильевич, 1949 г.р., уроженец Москвы, работает шлифовальщиком на Московском радиотехническом заводе, живёт в Кунцеве. С 1975 года он стал постоянным читателем Исторической библиотеки, увлёкся философией абсурда, изучает труды Ницше, Шопенгауера, Фрейда, учит древнеиндейский язык, отрицает марксизм-ленинизм. Никитин пришёл к убеждению, что истины нет и жизнь бессмысленна. Был в армии, служил в ракетных войсках, после армии окончил инженерно-экономический институт имени Орджоникидзе, но работает рабочим, чтобы иметь больше свободного времени для поисков истины. В 1973 году написал трактат под заглавием "В поисках истины", избрал себе псевдоним Скептик Л.И. Трактат написан в форме 1131 афоризмов, изречений. Также сочинил книгу мистического содержания о добре и зле под названием "Космическая сказка", в ней рассказывается о райской, справедливой жизни на какой-то неоткрытой ещё планете, о приходе на Землю Доброго Человека.

По характеристике Максима Никитин пессимист анархо-нигилистического склада с антисоветской направленностью, которое выражается в рассуждениях о власти, тирании, "трубном гласе", свободе. Под "трубным голосом" подразумевается советская пропаганда и марксистко-ленинская идеология.

До 1972 года Никитин был членом КПСС, верил в идеалы коммунизма и правильность политики партии, работал на инженерной должности, выполнял общественную работу, был заместителем секретаря по идеологической работе цеховой партийной организации, читал лекции о международном положении в обществе "Знание". В 1969 году Никитин познакомился с одним студентом инженерно-экономического института, который привлёк его к себе своим интеллектом, часто встречались, студент читал замечательные стихи, но потом оказалось, что этот студент член подпольной партии. В 1972 году это вскрылось, Никитина исключили из партии, обваляли грязью, приписали невесть что и ничего не простили, применили высшую меру-исключили из КПСС, сняли с инженерной должности, ему перестали подавать руки и им никто не интересуется и никому до него нет дела.

-С тех пор,-говорит Никитин,- я не могу слышать слово "КПСС", у меня вызывает раздражение вся их болтовня.

Никитин дружит с Королёвым Сергеем Борисовичем. Королёв украинец, 1946 г. р., работает старшим научным сотрудником лаборатории физиологии умственного труда НИИ гигиены школьника и подростка минздрава СССР. Он

ver 2

окончил механико-математический факультет МГУ. У него есть книга Мэссье "Николай и Александра", американского издания 1974 года, книга антисоветского содержания.

Указатель проходящих лиц

Королёв Сергей Борисович Крылов Борис Яковлевич, Максим Максим, Крылов Борис Яковлевич Мэссье, писатель Никитин Юрий Васильевич, Скептик Л.И. Скептик Л.И., Никитин Юрий Васильевич

#### Названия

"В поисках истины", книга
"Космическая сказка", книга
КПСС-компартия Советского Союза
МГУ-Московский государственный университет
минздрав-министерство здравоохранения
НИИ-научно исследовательский институт
"Николай и Александра", книга
ПГУ КГБ-первое главное управление комитета госбезопасности

ITranslation unavailable. See original, Detailed summary below, In this entry. Mitrokhin draws upon KGB sources to describe Boris Yakovlevich Krilov ("Maximilian"), an agent from the KGB's First Chief Directorate, who was responsible for the surveillance of Soviet citizens. Maximilian's duties led him to investigate a certain Nikitin about whom the latter compiled the following entry: account of Maximilian's entry indicates that as a native of Moscow, Yuri Vasilevich Nikitin (b. 1949) worked as a radio technician at a Soviet factory, but lived in Kuntsev. Beginning in 1975 Nikitin constantly visited the Historical Library where he studied philosophical absurdity and read the works of Nietzsche, Schopenhauer, and Freud. Nikitin also sought to learn an ancient Indian language and rejected Marxism and Leninism. Maximilian came to the conclusion that Nikitin believed that truth in life simply did not exist, and that life was meaningless. The KGB file further revealed that Maximilian learned that Nikitin had served in the army, and had subsequently graduated from the Ordzhonikidze Engineering and Economics Institute. Nikitin had nonetheless worked as an ordinary laborer in order to devote more time to finding truth and meaning in life. As related by the KGB entry, Maximilian had ascertained that in 1973 Nikitin had written a treatise called "In Search of Truth." Nikitin had adopted the pseudonym of Skeptic L.E, and had written the treatise in the form of 1,131 aphorisms. Quoting from the KGB file, Mitrokhin reveals that Maximilian had further discovered that Nikitin had written a book whose context described the mysticism behind good and evil. The book, entitled Cosmic Tale, envisions an undiscovered planet in which life is heavenly and just. Cosmic Tale also describes the fictional arrival of the "Good Human" to Earth. The entry mentions that Maximilian portrays Nikitin as a nihilist—a pessimist with an anti-Soviet attitude which he expresses by discussing issues such as tyranny, freedom, power, Soviet propaganda, and Marxist-Leninist ideology. As related by Mitrokhin, Maximilian asserted that before 1972 Nikitin was a member of the Communist Party of the Soviet Union (CPSU) and believed in the ideals of communism. Moreover, Nikitin had worked as an engineer and had largely fulfilled his civic duties. The KGB file stated, however, that Maximilian had discovered that Nikitin had been a lecturer in the All-Union Society "Znanie." In 1969, Nikitin met a fellow Ordzhonikidze Institute student who attracted Nikitin with his intellect. Mitrokhin mentions that Maximilian related how Nikitin had often met with the student, who frequently recited poetry. It was later revealed that the student had been a member of an illicit organization. As recorded by Mitrokhin, Maximilian related that Nikitin was consequently removed from the CPSU and from his position as an engineer. In essence, Nikitin no longer aroused much interest in anyone. Ever since, Nikitin "could not bear to hear any more about the Soviet Communist Party which aroused much annoyance with its presence." Mitrokhin mentions that Maximilian had discovered that Nikitin had been friends with Sergey Borisovich Korolev (b. 1946), a Ukrainian who worked as a senior scientist at a physiological laboratory. Korolev had been a graduate of the Moscow State University's Mechanics/Mathematics Department. The KGB entry also reveals that Korolev had possessed "Nikolai and Alexandra," a U.S.-published book with an anti-Soviet context.